

1/1_AEFA_meeting on February 29, 2024 with Minister Ng:

QUESTION TAKEN ON NOTICE BY MINISTER OF EXPORT PROMOTION, INTERNATIONAL TRADE AND ECONOMIC DEVELOPMENT

QUESTION:

• **Hon. Leo Housakos:** Minister, we are all in favour of rebuilding Ukraine, but, of course, our priority number one right now is to make sure Ukraine wins the war. Canada is sitting on 83,000 surplus CRV7 rockets which the Ukrainian government has been welcoming and looking forward to receiving. It has been now a very long time that we have promised them, and they have not been delivered. What does the Canadian government need to do to get these rockets to the frontlines in Ukraine? Without that, there is no chance of reconstruction because they won't win the war. We need to step up and deliver these weapons.

• **Hon. Mary Ng, P.C., M.P., Minister of Export Promotion, International Trade and Economic Development:** Well, senator, the Canadian government has absolutely been there supporting Ukraine in their efforts to win this war. Maybe I will digress for one second to say that I appreciate the dialogue and the tone in the Senate, as you have been working through this legislation. With Canadians but also Ukrainian Canadians and Ukrainians watching, it's really important. I want to say that because I appreciate that very much. For Canada to show its support here and through this very important work that you in the Senate are doing is a real demonstration of that support. Perhaps, specifically on that question, I may defer to my colleagues the Minister of Defence and the Minister of Foreign Affairs who are better equipped to give you the details. Suffice it to say that Canada's support is unwavering. The tone, certainly, of the questions I'm being asked here, and just the general tone, are ones we should actually be proud of. Because Canada's support for Ukraine and all of us working together is something that is very good.

REPLY:

The Government of Canada is continually evaluating options to provide Ukraine with comprehensive military assistance. As part of this, National Defence is currently assessing the donation of 83,000 unexpended rocket motors to Ukraine. Before sending any equipment to Ukraine, National Defence coordinates closely with Ukrainian officials to ensure that any donation meets its military needs. We are following this same process for the Canadian Armed Forces' stock of surplus CRV7 rocket motors, and are pursuing testing to ensure that this equipment is both operationally effective and safe to transport before any potential donation to Ukraine.

1/1_Réunion_AEFA du 29 février 2024 avec la ministre Ng :

QUESTION PRISE EN NOTE PAR LA MINISTRE DE LA PROMOTION DES EXPORTATIONS, DU COMMERCE INTERNATIONAL ET DU DÉVELOPPEMENT ÉCONOMIQUE

QUESTION :

• **Le sénateur Housakos** : Madame la ministre, nous appuyons tous la reconstruction de l'Ukraine, mais bien entendu, notre priorité en ce moment, c'est de faire en sorte que l'Ukraine gagne la guerre. Le Canada dispose d'un stock de 83 000 roquettes CRV7. Le gouvernement ukrainien est prêt à les recevoir; il les attend avec impatience. Il y a très longtemps que nous avons promis de les envoyer en Ukraine, mais elles n'ont toujours pas été livrées. Quelles mesures le gouvernement canadien doit-il prendre pour livrer ces roquettes au front ukrainien? En l'absence de telles mesures, la reconstruction sera impossible puisque l'Ukraine perdra la guerre. Nous devons passer à l'action et livrer ces armes.

• **L'hon. Mary Ng, c. p., députée, ministre de la Promotion des exportations, du Commerce international et du Développement économique** : Eh bien, sénateur, le gouvernement canadien a absolument soutenu l'Ukraine dans ses efforts pour gagner cette guerre.

Je vais peut-être m'écarter du sujet une seconde pour dire que je suis reconnaissante du dialogue et du ton au Sénat, alors que vous travaillez sur ce projet de loi. Puisque les Canadiens, mais aussi les Canadiens d'origine ukrainienne, nous regardent, c'est très important.

Je tiens à le dire, car j'en suis très reconnaissante. Le fait que le Canada manifeste son soutien ici et par l'entremise du travail très important que vous accomplissez au Sénat montre vraiment ce soutien.

Sur cette question, je m'en remettrai peut-être à mes collègues, le ministre de la Défense et la ministre des Affaires étrangères, qui sont mieux à même de vous donner des détails. Il suffit de dire que le soutien du Canada est inébranlable. Le ton, certainement, des questions qui me sont posées ici, et le ton général, sont ceux dont nous devrions être fiers. En effet, le soutien du Canada à l'Ukraine et notre collaboration à tous sont excellents.

RÉPONSE :

Le gouvernement du Canada évalue continuellement les possibilités de fournir à l'Ukraine une aide militaire complète. Dans ce cadre, la Défense nationale évalue actuellement la possibilité de faire don à l'Ukraine de 83 000 moteurs de roquettes non utilisés.

Avant d'envoyer du matériel à l'Ukraine, la Défense nationale travaille en étroite collaboration avec les autorités ukrainiennes pour s'assurer que le don répond aux besoins militaires du pays. Nous suivons le même processus pour le stock de moteurs de roquettes CRV7 excédentaires des Forces armées canadiennes, et nous poursuivons les tests pour nous assurer que cet équipement est à la fois efficace sur le plan opérationnel et sûr pour le transport avant tout don potentiel à l'Ukraine.